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CONSELL DE BARRI DE LA SAGRERA  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I 

ACORDS 

29 d’octubre de 2024   18:30h 

Casal de Barri Torre de La Sagrera 

 

Assistents 

Presidenta:  Marta Villanueva. Regidora del Districte de Sant Andreu.  

Comissió de Seguiment: 

 

Mª Rosa Ciurana. Consellera del  barri de La Sagrera del Districte de Sant Andreu. 

Carlos Rodríguez Escuredo. Conseller GM ERC  

David Cadenas. Conseller GM BCN en Comú  

Maria  del Mar Buscá. Consellera GM Vox 

Nicolás-Santiago Romero Granados GMD PP  

Xavier de la Cruz Sala GMD JxCat 

Agustí Carrillo- AVV de La Sagrera 

Quim Terré- La Sagrera es mou 

Margarita Riera- Mirada de Dona 

Marina Miró- AFA Escola Pegaso 

Juan Diego  Benítez- CE Sagrerenc 

Antonio Ibáñez- AVV de La Sagrera 

 

 

Assistents: 

 

Assistència total en el moment de màxima afluència:   35 

Ciutadanes i ciutadans:      12 

Representants d’entitats:      8 

Altres (consellers, tècnics i ponents)     15 

 

Representants de les següents entitats 

 

Jaume Matas- AVV de La Sagrera 

Agustí Carrillo- AVV de La Sagrera 

Oleguer  Méndez- AVV de La Sagrera 

Enric Mirabet- Club Patí Congrés 

Joan Castilla- Associació Història i Patrimoni 
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Carlos Cañas Comissió de Festes i DDGS 

Isabel Loscos-Consellera tècnica 

 

 

Tècnics Municipals i ponents 

 

Mar Campanero ( Xarxa de refugis Climàtics) 

Maria Gas (gerent del districte) 

Marta Villanueva (Regidora de districte) 

Lucas M. Martínez Chito (Director Serveis a les Persones i el Territori) 

Carme Castaño (Directora de SSTT del districte) 

Mònica Cano. (Tècnica referent de La Sagrera)  

Mercedes Carballo intendenta 

Bea   ( GUB) 

 

Ordre del dia 

1. Informe de la regidora 
2. Refugis climàtics: retorn de funcionament estiu 2024 
3. Precs i preguntes 

 

 

1. INFORME DE LA REGIDORA 

 Vull continuar denunciant el genocidi que s’està duent a terme a Gaza i el conflicte 

bèl·lic que hi ha a Ucraïna, Barcelona és una ciutat de pau i ho hem de denunciar.  

*L’últim plenari del districte vam debatre l’Informe de l’Estat del Districte,  vam poder 

explicar l’acció de govern, encaminada a construir una ciutat més habitable, segura, 

dinàmica, neta i saludable.         

*S’han començat a fer accions dins el Pla Endreça, el pacte d’ampliació d’habitatge 

públic i la conversió d’habitatge privat lliure en habitatge protegit , recolzar el comerç, 

amb campanyes com “Dissenyem La Sagrera”, feminitzant el nomenclàtor com amb 

Encarnació Colomina. 

*S’ha posat en marxa la segona edició dels Pressupostos Participatius, per tal de 

fomentar la participació ciutadana. S’han reservat 30 milions d’euros del pressupost 

municipal, dels quals 3’2 aniran al districte de Sant Andreu. 

Ara ens trobem en la fase de debat i recollida de projectes, que finalitza el 29 de 

novembre. A La Sagrera la sessió de debat serà el 12 de novembre al CC La Barraca.                                                                                                                                      
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*Donar la benvinguda a l‘Institut del disseny i Arts Gràfiques IDAG, que està situat al 

Parc de la Pegaso, on hi havia l’escola Pont del Dragó. 

*Es continua amb el Pla Clima Escola, amb una inversió de 100 milions d’euros, 

provinents de la taxa turística, que es farà en dues fases durant 3 anys. Al barri es durà 

a terme l’estiu de 2025 a l’escola Estel al  llarg de l’estiu per tenir la mínima incidència 

possible 

*A l’escola Pegaso s’han fet actuacions per valor de 200.000€ de millores de la 

instal·lació al llarg d’aquest estiu. Pista de futbol, pèrgola al pati infantil, font, paviment 

zona enjardinada, actuacions al gimnàs... queda alguna petita intervenció que es farà 

mirant de no entorpir l’activitat. 

*Ja s’han inaugurat els mòduls del CAP de La Sagrera, s’ha traslladat la pediatria i en 

breu començarà l’ASSIR i CSMIJ. Ha suposat una inversió de 1’2milions d’euros S’estan 

fent millores de neteja i enllumenat mentre no es construeixi el nou CAP. 

*S’han iniciat les obres de l’Espai 30, amb un nou accés, impermeabilitzar la façana, 

etc...2.700.000€ i posar plaques fotovoltaiques. S’han acollit les activitats en diversos 

espais, principalment a l’Espai Jove Garcilaso, escola Estel, Institut Príncep de Viana o 

la Torre de La Sagrera entre d’altres. 

* El passat 21 i 22 d’octubre es va procedir a realitzar la neteja dels entorns de la Torre 

del Fang, conjuntament entre els Serveis de Neteja i l’Agència de Salut Pública. S’ha 

demanat l’ordre judicial per recuperar l’espai en paral·lel a l’inici de les obres aquest 

mes de novembre. El projecte farà accessible l’entorn amb una esplanada de sauló, 

vegetació per fer ombra, una font i una calistènia. S’està estudiant la tipologia de 

vegetació que es podrà posar per la situació de sequera. 

El seu cost és de 1’5 milions d’euros i es finalitzarà l’estiu de 2025, serà el primer espai 

del parc línial que es posarà en ús i serà a La Sagrera. 

*Arbrat es replantarà a Jardins d’Elx després de la tala de palmeres que s va haver de 

fer, i es reposaran els arbres de Pl Masadas. 

*Pl Masadas: al llarg  de l’estiu s’ha fet un treball a nivell comunicatiu i amb 

dinamitzadors, per garantir l’ús adequat d’aquest espai. Es mira de traslladar el joc de 

pilota a la Pl Assemblea de Catalunya i en paral·lel es realitza préstec de pales de 

bàdminton i ping pong a la biblioteca per dinamitzar altres entorns i esponjar el joc. 

*Pista d’Hondures: es continua treballant per compatibilitzar l’esport i el descans del 

veïnat, s’ha canviat el marcador, s’han posat cartells prohibint l’ús de botzines i 

tambors, s’està elaborant un projecte de millora de l’equipament per corregir 
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l’impacte del soroll i s’aprofitarà per fer millores al vestuari. En paral·lel s’està 

treballant en l’elaboració d’un reglament d’ús de les instal·lacions. 

* Refugi Torre de La sagrera 

S’ha passat per comissió de govern que la gestió de la seva obertura la faci la mateixa 

Torre de La Sagrera, i obrirà les seves portes a principis de 2025. 

*Es felicita a l’entitat Mirada de Dona i a Josep i Carbonell i Sabater per la Medalla 

d’Honor de la ciutat que es farà entrega el proper 26 de novembre al Saló de Cent. 

*Informar que l’acte central de districte del 25N es farà el dia 22 a la Torre de La 

Sagrera. 

*Felicitar  ala Comissió de Festes de La Sagrera pel 50è aniversari de  Festes Majors La 

Sagrera que estan apunt de començar. 

 

2. REFUGIS CLIMÀTICS: RETORN DE FUNCIONAMENT ESTIU 2024 (MAR 

CAMPANERO) 

 

S’inicia el treball de Refugis climàtics davant la incidència del canvi climàtic en la població. Cal 

protegir les persones més vulnerables, persones grans, infants i persones que pateixen 

pobresa energètica i que no poden mantenir un confort tèrmic al seu domicili.  

Són equipaments i espais que ja existeixen i que tenen altres usos, però els oferim com a espai 

i servei addicional aprofitant el seu funcionament i horari habitual. 

La xarxa té més de 360 espai, alguns exteriors (places i escoles) i altres interiors (Centres cívics, 

Centres esportius, biblioteques, algun museu, etc...) diverses àrees es coordinen per mantenir 

la xarxa. 

L’objectiu del Pla estratègic actual és que l’any 2030 tota la ciutadania pugui tenir un Refugi 

climàtic a menys de 5 minuts de casa. 

Inicialment es comptava amb 70 espais (estiu 2020) i s’ha incrementat fins als 360 actuals. 

S’han anat sumant espais que no només són pròpies de l’Ajuntament (Diputació, Generalitat, 

entitats privades ...) 

Una de les dificultats és que aquests espais estiguin oberts a l’agost o els diumenges, també 

parlem amb centres de culte o espais esportius que obren també els diumenges. 

Cada districte té una quantitat de refugis diferents, atenent a la idiosincràsia de cada un d’ells. 

Al districte de Sant Andreu hi ha 29 espais, la majoria equipaments de proximitat, mercats, 

parcs i jardins,etc... 
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Amb les dades treballem en moments de màxima cobertura o de menys cobertura, com són 

els diumenges del mes d’agost. 

Cada any es fa una enquesta per saber si coneixen i fan servir la xarxa de refugis. Al voltant del 

30% coneix la xarxa i en fa ús un 7’7%. Cal fer un esforç comunicatiu en aquest sentit. 

Es fa material en paper per la gent que no acostuma a fer servir les noves tecnologies, gots i 

ventalls de paper en els pròpies refugis climàtics. 

Preguntes: 

-1/Els refugis ofereixen activitat? Potser el poc ús té a veure amb la manca d’oferta de coses a 

fer. 

Depenent de la tipologia d’equipament es fa una cosa o una altra. Les biblioteques tenen 

revistes o diaris, però altres potser no tenen res, com podria ser el hall d’un centre esportiu . 

La xarxa de biblioteques estan deixant material de consulta per tal que la gent pugui llegir 

mentre s’està al refugi. 

Es volen oferir algunes activitats, però s’està treballant en aquesta línia a l’espera del nou Pla 

Calor. 

-2/Voldríem remarcar la importància d’adaptar els espais a les criatures. Quan fan més falta 

(agost o cap de setmana) estan tancats. Tenim entès que per ser refugi climàtic hauria de tenir 

aigua i WC. 

WC no és imprescindible, sí recomanable. Es vol mirar d’assenyalar la zona del parc que seria 

refugi climàtic, ja que no tots els espais tenen el confort tèrmic adequat. S’han estat fent 

estudis i prenent mesures per poder esbrinar-ho. No és fàcil d’informar, ja que no es canvia la 

senyalètica tant sovint. Si perden l’acompliment, es mira de retirar de la informació. Es mira de 

treballar en el sentit de poder acollir els grups de persones més vulnerables. 

Les escoles que poden entrar a la xarxa són els que formen part del programa de patis oberts, i 

només hi ha un per barri. 

Tenim un qüestionari per si es vol incorporar un espai privat com a refugi climàtic. 

-3/Vam proposar generar una espai de treball per veure com millorar els espais de refugi 

climàtic que hi ha, mirar quins hi ha i com es poden millorar. 

Es fan dues reunions l’any amb els responsables per tal de preparar l’estiu i una per valorar  

com ha anat el funcionament. 

Hi ha una bústia de refugis climàtics:refugisclimatics@bcn.cat on la ciutadania es pot adreçar 

per fer suggeriment. 

-4/ Totes les places i parcs haurien de ser refugi climàtic  i caldria plantar més arbres per fer 

ombra. Les places de pedra s’haurien de canviar per terra, que dona menys calor. 

Recollim les propostes i alguna forma part del Pla Ombra i el Pla clima.  



 
 

6 
 

 

3. PRECS I PREGUNTES   

El veïnat expressa les següents queixes o peticions, que es remetran als departaments 

municipals corresponents: 

Preguntes/Comentaris Respostes 

Quan es s’enderrocarà la casa afectada del C/ 
Antonio Ricardos amb Portugal. 

Expropiació pendent, no hi ha pressupost per 
fer-ho a curt termini 
 

Les plantes de la Pl Assemblea de Catalunya 
s’han de podar . Cal millorar el verd de Parc 
de la Pegaso, Pl Masadas i Jardins d’Elx i 
posar-hi una baraneta. 

No es replantarà per la sequera.  Hi ha un 
problema real que impedeix prendre mesures 
en aquest sentit. 

Martí Molins que sigui d’una sola direcció Continuarà tenint dues direccions com fins 
ara.. 

Les terrasses dels bars ocupen més espai  i 
caldria treure els tendals, abans eren espais 
puntuals, no permanents. 

El 16 d’octubre es va fer una inspecció i 
només una incomplia i se li ha obert un 
expedient sancionador. 

La Guàrdia Urbana que vagi pel carrer i no en 
cotxe per veure tot el que passa  

Se surt més al carrer en compliment del Pla 
Endreça, s’ha incrementat el nombre de 
sancions per incivisme. 

Seients d’Antonio Ricardos més alts, la gent 
gran no es pot aixecar 

Prenem nota per mirar de canviar-ho. 

Hi ha arbrat que ha estat retirat i no s’ha 
replantat. Especialment les palmeres de 
Jardins d’Elx i Pl Masadas . S’han de posar 
arbres bonics. 

Es replantarà per primavera a tots dos llocs. 

Sobre la problemàtica de l’habitatge, estem 
treballant amb la FAVB,  on hi ha d’haver  
habitatge dotacional  a Berenguer de Palou 
amb C/ Gran de La Sagrera i irat el PIU no hi 
consta res. 

Estan mirant de tancar la llicència. 
Preguntarem a l’IMHAB en quin punt està. 

Està previst la instal·lació de plaques 
fotovoltaiques a l’Espai 30? 

Si, i és una mirada que es té present per tal de 
descarbonitzar la ciutat, a nivell de ciutat. 

L’habitatge públic de Gran de La Sagrera 52, 
quan començaran les obres i quan finalitzen. 

Estan acabant d’ultimar la llicència, 
demanarem resposta a l’IMHAB per poder 
respondre. No és equipament dotacional. 

Des de l’AVV voldríem que es fes un pla 
d’usos per poder contenir la restauració a la 
plaça 

Planejament no acostuma a fer un pla d’usos 
d’espais tan petits, però hem demanat quina 
figura urbanística hi ha per tot el barri davant 
la transformació que viurà el barri. 

Agrair des de Mirada de Dona la votació  de la 
Medalla de la ciutat 

 

Tenim assentaments al barri, entenem que 
s’hi treballa, però cal incidir en la neteja. S’ha 
pres alguna decisió per millorar-ho? 

Cal una ordre per poder entrar, ja que els 
assentaments es consideren vivenda. A la 
Torre del Fang s’ha fet amb connivència de 
l’ASPB 

Ens congratulem però no ens creiem que 
comencin les obres de la Torre del Fang. 

Començaran al novembre. 
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L’ampliació  del CAP ha vingut amb retard, i 
amb moltes mancances de connectivitat que 
ens han sorprès. Quan hi haurà fibra òptica 
per tal que funcioni bé? 

Traslladarem al Consorci com està el tema de 
connectivitat 

Les bicis van molt ràpides a la zona 
d’ampliació del CAP i caldria assenyalar un 
pas de vianants. Hi ha pediatria i és perillós. 
La vorera s’acaba en un punt que obliga a 
travessar 

Es traslladarà per poder actuar. 

Als equipaments nous es posen plaques 
solars, perquè no als que ja estan fets? 

Als edificis ja construïts es fa a mida que 
anem actuant als edificis. 

Des de l’AFA Pegaso volem agrair la 
intervenció que s’ha fet a l’escola. Seguirem 
treballant per la seva millora. 

Anem actuant a mida que hi ha pressupost. 

Les voreres del voltant de l’escola Pegaso i 
Príncep de Viana (Torroella de Montgrí)  
estan mal acabats i es veu un nivell molt alt 
d’incivisme amb els gossos. Hi ha alguna 
previsió d’arrenjament? 

S’ha d’actuar  per un tema d’enllumenat i 
mitjançant el Pla Endreça, recollim per veure 
si es pot actuar sobre els panots. 

Cal controlar com es deixa l’espai públic 
després de les obres privades que es fan.  

Per recepcionar l’obra s’ha de tornar els 
entorns de manera adequada.  

Nomenclàtor quan es posaran les plaques 
dels espais aprovats? 

Encarnació Coromines s’està treballant amb 
l’escola.  

Cal controlar el soroll de les motos  S’entén que passen la ITV.  

A la Residència de La Sagrera hi ha gent que 
no rep cap visita. Hi ha una gestió deficitària i 
caldria posar-se i mirar que es faci de manera 
correcta 

Parlarem amb Drets Socials per tal de revisar-
ho. 

C/ Cortit : s’han robat escocells, s’aparquen 
cotxes habitualment on no hi ha pilones. Es 
fan malbé els senyals i les pilones pels 
vehicles. I no es respecten els senyals de 
trànsit. Necessitem més pilones per evitar-
ho. 

No es reposaran els escocells, es farà amb 
sauló o escorça. Es demanarà més presència 
de  guàrdia urbana els caps de setmana. 

Què ha passat amb l’escola Pont del Dragó, 
ara que heu explicat que hi ha un nou centre 
educatiu? 

Pont del Dragó es manté oferta per als 
alumnes que ja hi havia i també fan ús del 
menjador. Centre inclusiu. 

C/ Coll amb Vallès i Ribot està en males 
condicions després d’un arranjament. 

Prenem nota per mirar de solventar-ho 

A passatge Coello hi ha un assentament i està 
brut. 

Hem instat a la propietat a netejar-ho. 

Que es faci un seguiment de les propostes Amb l’informe de la regidora es dona resposta 
als temes que s’han plantejat al Consell 
anterior. 

 

 


